УДК 81'373.612.2:001.891(479.24)

Истоки и перспективы когнитивных исследований в Азербайджане

Рзаева С.Р.

Бакинский славянский университет, Баку (Азербайджан)

В данной статье прослеживается путь зарождения когнитивной науки в Азербайджане, дается обзор ранних работ зарубежных и азербайджанских исследователей. При этом в описании содержится далеко не полный перечень научных работ и авторов данной области азербайджанского языкознания.

Цель исследования – проследить тенденции развития современных подходов, обозначить при всем их разнообразии нечто общее и предложить возможные перспективы дальнейшего изучения в азербайджанском языкознании.

Материал и методы. Материалом явились научные источники азербайджанского, русского и западного языкознания. Использованные методы — описательный и аналитический — позволяют рассмотреть этапность и основные выводы когнитивного направления лингвистики, в частности аспекты данных исследований в Азербайджане.

Результаты и их обсуждение. Дискуссионные вопросы, которые ставятся в новом когнитивном направлении современной лингвистики, связаны как с теоретическим осмыслением природы познания мира посредством смысла языковых символов, так и прикладным развитием когнитивных структур: фреймов, моделей, схем. Это формирует интенцию коммуникативных процессов, результатом чего является знаковая репрезентация социально значимой информации. Вышесказанное дает основание обозначить в качестве ключевой проблематики когнитивных исследований в Азербайджане пути использования общих когнитивных механизмов в процессе коммуникации и познание самих механизмов через язык.

Заключение. В представленном обзоре научных источников по когнитивистике отражены основные подходы изучения теоретических и методологических проблем данного направления лингвистики, которые необходимо развивать научному сообществу Азербайджана. К ним отнесем когницию и коммуникацию, когнитивное моделирование и новые технологии, ментальные пространства и репрезентации, моделирование связей внутрикогнитивной лингвистики, взаимодействие языка и культуры в когнитивном аспекте, когнитивные аспекты дискурса.

Ключевые слова: когнитивная лингвистика, когнитивная наука, концептология, концепт, когниция, концептосфера.

The Sourses and Prospects of Cognitive Researches in Azerbaijan

Rzayeva S.R.

Baku Slavonic University, Baku (Azerbaijan)

The birth of cognitive science in Azerbaijan is traced in the article. A review of early works by foreign and Azerbaijan researchers is presented. The review contains a far incomplete list of scientific works and authors of this field of Azerbaijan linguistics.

The purpose of the research is to trace development tendencies of contemporary approaches, to identify what they have in common and offer possible prospects for further researches in Azerbaijan linguistics.

Material and methods. The main methods used in the research, the descriptive and the analytical, make it possible to consider the stages and basic conclusions of the cognitive directions of linguistics, namely, aspects of the research in Azerbaijan. The material for consideration and description was scientific sources of Azerbaijan, Russian and Western linguistics.

Findings and their discussion. The discussion issues which are posed in the new cognitive direction of the contemporary linguistics are connected both with theoretical understanding of the nature of world cognition by means of the sense of language symbols and applied development of cognitive structures: frames, models, schemes. This forms the intention of communicative processes the result of which is sign representation of socially meaningful information. This gives grounds to identify ways of using general cognitive mechanisms in the process of communication as well as cognition of the mechanisms through language as basic problem area of cognitive research in Azerbaijan.

Conclusion. In the review of scientific sources on cognitive studies basic approaches of the research of theoretical and methodological issues of this linguistic direction, which need to be developed by the scientific community of Azerbaijan, are reflected. We refer to them cognition and communication, cognitive modeling and new technologies, mental spaces and representations, modeling of the links of innercognitive linguistics, interaction of the language and culture in the cognitive aspect, cognitive aspects of discourse.

Key words: cognitive linguistics, cognitive science, conceptology, concept, cognition, conceptual field.